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 مراسم عزاداری 
 شام غریبان حسینی 

با حضور مقام معظم رهبری
مراسم عزاداری شام غریبان حسینی 
علیه السلام، شامگاه دوشنبه ۱۷مرداد با 
حضور رهبر انقلاب اسلامی در حسینیه 

امام خمینی)ره( برگزار شد. 

 تجمع مردم تهران 
در اعتراض به جنایت های اخیر 

رژیم صهیونیستی 
عصر دیروز سه شنبه تجمع مردم تهران 
رژیم  اخیر  به جنایت های  اعتراض  در 
صهیونیستی علیه مردم نوار غزه در میدان 
فلسطین برگزار شد. در این تجمع که با 
برگزار  تهران  مختلف  قشرهای  حضور 
شد، از سوی جمعیت شعار مرگ بر رژیم 
صهیونیستی و مرگ بر آمریکا سر داده شد.  
بر اساس این گزارش شرکت کنندگان در 
این تجمع، پلاکاردهایی در محکومیت 
و  صهیونیستی  رژیم  اخیر  جنایت های 
همچنین تصاویری از کودکان شهید این 
حمله حمل می کردند. همچنین تعدادی 
از شرکت کنندگان پرچم ایران، فلسطین و 
حزب ا... به همراه داشتند. در این مراسم خالد 
قدومی نماینده جنبش حماس در تهران نیز 

سخنرانی کرد. 

 توپ در زمین طرف های 
غربی است

سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها در مجلس تاکید کرد: زمان آن 
رسیده که آمریکا و کشورهای اروپایی از 
حرف زدن دست برداشته و برای تعهدات 
خود تضمین اجرایی دهند. علی حدادی با 
اشاره به روند مذاکرات هسته ای بیان کرد: 
آنچه که در مذاکرات قبل بوده و در مذاکرات 
این روزها نیز مشخص است این بوده که 
همواره ایالات متحده آمریکا به دنبال منافع 
ملی خود بوده و به هیچ وجه احترام متقابل 
در مذاکرات نداشته و امروز هم ندارد. آنها 
امروز می بینند که ایران با تمام توان پیش 
می رود و ارتباط با شرق برقرار کرده است. 
حال صرفا می خواهند برجام را حفظ کنند. 
نظام جمهوری اسلامی از مذاکرات عقب 
نشینی نکرده است و امروز توپ در زمین 
آمریکا و کشورهای اروپایی است. ایران آنچه 

را که باید انجام داده است. 

پاسخ وزیر کشور به چرایی 
تخریب نشدن متروپل

درخصوص  توضیحاتی  کشور  وزیر 
آخرین وضعیت ساختمان متروپل آبادان 
ارائه داد. احمد وحیدی دیروز در پاسخ به 
سوال خبرنگاری درخصوص بلاتکلیفی 
وضعیت ساختمان متروپل و این که چرا 
هنوز ساختمان تخریب نشده و هیچ کسی 
مسئولیت نمی پذیرد، اظهارکرد: متروپل 
از بحث بحران، بحرانش تمام شده و دیگر 
مورد بحران نیست. یک ساختمان است 
که در اختیار منطقه آزاد است. وی ادامه 
داد: منطقه آزاد هم قراردادی بست و یک 
مقدار مطالعات برای نحوه تخریب طولانی 
شد. البته دستوراتی از حیث دادستانی بود 
که باید پیش بینی هایی انجام می شد. این 
طور که من گزارشی در این زمینه دریافت 
کردم، دوستان آماده هستند که ان شاءا... 
مراحل نهایی کار را شروع کنند.  وزیر کشور 
همچنین در پاسخ به این سوال که طبق 
دستور سریع رئیس جمهور برای اجرای 
ماده ۶۵ )واگذاری تفویض اختیارات(، این 
همکاری قرار است چه زمانی انجام شود 
تا حداقل منطقه آزاد اروند و مردم تکلیف 
خود را بدانند؟ گفت: الان هم مشکلی 
ندارند و جلساتی از طرف معاونت حقوقی 
رئیس جمهوری گذاشته شد و تا حدودی 
این مرزبندی ها روشن شده و ان شاا... کار 

به روال می افتد.

 نهضت حسینی
 در حال گسترش است

جانشین فرمانده کل سپاه گفت: نهضت 
حسینی در حال گسترش است. چرا که 
همچنان از ابتدا برقرار بوده، بیشتر برقرار 
است و خدا وعده داده و در وعده خدا تخلفی 
نیست سردار دریادار علی فدوی در مراسم 
عزاداری هیات رزمندگان اسلام قم که در 
مجتمع امام خمینی)ره( برگزار شد گفت: 
نهضت حسینی در حال گسترش است؛ 
چراکه همچنان از ابتدا برقرار بوده، بیشتر 
برقرار است و خدا وعده داده و در وعده خدا 
تخلفی نیست. وی با اشاره به توفیقات انقلاب 
اسلامی، آن را حاصل نیمی  از وجود امام 
حسین)ع( عنوان کرد و افزود: هر سال 
معرفت به امام حسین)ع( بیشتر می شود، 
به خاطر این است که آنچه خدا قرار داده 
است. نیمی از وجود امام حسین)ع( در انقلاب 
اتفاق افتاد که فرزندش امام خمینی)ره( آن 
را برپاکردند. وی خاطرنشان کرد: در این ۴۳ 
سال دشمنان با شکست مواجه شدند و اگر 
پیروز می شدند، گوش جهان را کر می کردند. 

کــوتــــاه

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

»آرمانملی«تحولاتحولمحوربرجامرابررسیمیکند

بررسی متن نهایی بر مبنای منافع ملی
امیرعبداللهیان:توافقنهاییبایدمنافعملتایرانراتامینورفعپایدارتحریمهاراتضمیننماید

انریکهمورا:پاسخطرفینبهمتننهاییمثبتباشد،میتوانیمتوافقراامضاکنیم
آرمانملی-شامگاه دوشنبه بود که رسانه ها خبر از پایان مذاکرات وین 
و بازگشت هیات های مذاکره کننده به پایتخت ها دادند. مذاکرات ۵ روزه ای 
که از پنجشنبه گذشته در هتل کوبورگ وین کلید خورد و عصر دوشنبه 
خاتمه یافت تا پیش نویس توافق که به گفته جوزپ بورل بهترین متن برای 
توافق و احیای برجام است به پایتخت ها فرستاده شود و ازاین پس این تهران و 
واشنگتن باشند که در مورد این پیش نویس و در نهایت رسیدن به توافق نظر 
قطعی خود را بدهند. هر چند که طی روزهای گذشته وال استریت ژورنال در 
ادعایی از آماده شدن متن توافق اصلی برای احیای برجام خبر داد. اما ساعاتی 
بیشتر طول نکشید که این خبر از سوی مقامات مسئول در کشورمان تکذیب 
شود و نور نیوز رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت ملی نیز خبر آماده شدن 
متن نهایی توافق در مذاکرات را غیرواقعی خواند. با این حال ساعاتی پس 
از آنکه مذاکرات به اتمام رسید توییتر رسمی خبرگزاری فرانسه به نقل از 
یک مقام اروپایی نوشت که، اتحادیه اروپا »متن نهایی« مذاکرات هسته ای 
با ایران را به طرف های مذاکرات ارائه داده است. اما در این میان نکته جالب 
موضوع موافقت سریع آمریکا با این متن بود که با فاصله کوتاهی یک مقام 
وزارت خارجه آمریکا از آمادگی این کشور برای نهایی سازی سریع توافق بر 
سر احیای برجام خبر داد. همین امر نیز باعث شد تا گمانه زنی هایی نسبت 
به رویکردهای مطرح شده در خصوص متن موجود برای رسیدن به توافق 
مطرح شود. چه اینکه برخی تحلیلگران بر این باورند که آمریکا پیش از این 
از متن توافق با خبر بوده و این متن با هماهنگی آمریکایی ها به دست آمده و 
از این جهت است که آنها پیش از همه طرف ها اعلام موافقت خود را نسبت 
به متن ارائه شده به طرفین اعلام کردند. هر چند که ایران نیز این متن را 
دریافت کرده اما هنوز هیچ رویکرد و اظهار نظری از سوی مقامات مسئول 
در خصوص آن صورت نگرفته و باید در خصوص آن برسی های لازم صورت 
گیرد. محمد مرندی مشاور تیم مذاکره کننده در این خصوص می گوید: »تیم 
مذاکره کننده تا زمانی که متن حاصله، با دقت در تهران مطالعه و بررسی 
نشود، نمی تواند درباره چیزی که تا الان به دست آمده نظری ارائه دهد. در 
چند ماه اخیر، چه در وین و چه زمانی که مذاکره کنندگان در پایتخت هایشان 
هستند، مذاکره کنندگان ایران تهدیدهای غربی و ضرب الاجل های ساختگی 
را برای حفظ حقوق ایرانیان و دست یافتن به امتیازات مهم، نادیده گرفته اند. 
تفاوت آن موقع با الان بسیار زیاد است.« آنچه مسلم است تا زمانی که مسائل 
و اتهامات پادمانی علیه ایران حل و فصل نشود و تحریم های ایران به طور موثر 
برداشته نشود نمی توان گفت که اتفاقی رخ داده یا توافقی حاصل شده است. 
حال باید دید که طی روزها و هفته های آینده موضع گیری ایران نسبت به متن 
پیشنهاد شده چه خواهد بود و چه میزان با احیای برجام فاصله خواهیم داشت. 

  گفت وگوی امیرعبداللهیان-  بورل
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: دیدگاه ها و ملاحظات 
جمهوری اسلامی ایران درباره ایده های ارائه  شده از سوی »انریکه مورا« به 
وی  منتقل شده است.  حسین امیرعبداللهیان، در تماس تلفنی با »جوزف 

بورل« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، با وی در مورد تحولات دور تازه 
گفت وگوهای رفع تحریم در وین به بحث و تبادل نظر پرداخت. رئیس دستگاه 
دیپلماسی در این تماس با تأکید بر اینکه هیات مذاکره کننده ایرانی با اراده 
و جدیت برای دستیابی به توافق در وین حضور داشته و ایده های سازنده ای 
را برای حل و فصل موضوعات باقی مانده ارائه داد، اظهار کرد: دیدگاه ها و 
ملاحظات جمهوری اسلامی ایران درباره ایده های ارائه شده از سوی انریکه 
مورا به وی  منتقل شده است و انتظار می رود همه طرف ها برای دستیابی به 
متن نهایی توافق از خود اراده و جدیت نشان دهند. امیرعبداللهیان ضمن 
تمجید از تلاش های هماهنگ کننده جهت تسهیل دستیابی به توافق، تصریح 
کرد که توافق نهایی باید تأمین کننده حقوق و منافع ملت ایران بوده و رفع 
پایدار موثر تحریم ها را تضمین نماید. وی در پایان ابراز امیدواری کرد که با 
واقع بینی و اجتناب از اتخاذ مواضع غیرسازنده، به خصوص از سوی آمریکا، 
مسیر دستیابی به توافق هموار شود. مسئول عالی سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا نیز اظهار کرد: معتقدم در دور اخیر گفت وگوهای وین، پیشرفت نسبی 
حاصل شده است. جوزپ بورل گفت:  ارزیابی من از این مرحله مذاکرات، مثبت 
است. مسئول عالی سیاست خارجی اتحادیه اروپا تصریح کرد: ما به عنوان 
هماهنگ کننده به تلاش های خود برای نزدیکتر کردن دیدگاه ها تا رسیدن 

به نتیجه خوب برای همه طرف ها ادامه خواهیم داد. 
 واکنشچینوروسیه

پس از اعلام پایان مذاکرات در وین و بازگشت هیات های ایرانی، آمریکایی 
و نماینده اتحادیه اروپا به پایتخت ها ؛ واکنش ها و اظهار نظرهایی پیرامون 
مذاکرات وین، احیای برجام و موضع کشورهای مختلف به این مساله در 
رسانه ها مطرح شد که از بین شاید مهم ترین واکنش ها موضع روسای 
هیات های چین و روسیه به مذاکرات وین بود که در نوع خود جلب توجه 
می نمود. چنانکه مذاکره کننده ارشد روسیه در مذاکرات وین در صفحه 
توییترش با بیان اینکه هنوز تمام دلایل برای احیای توافق هسته ای وجود دارد، 
به اظهارات اخیر هماهنگ کننده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین در این باره، 
واکنش نشان داد.  میخائیل اولیانوف، درباره مذاکرات وین نوشت: در حقیقت 
منظورم این است که با احترام به تمامی طرفین توافق هسته ای و در وهله اول 
ایران، تمامی دلایل برای احیای برجام وجود دارد. مثل همیشه دشواری ها 
در جزئیات است. او همچنین در پیام دیگری در واکنش به اظهارات شب 
گذشته جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده 
مذاکرات وین در این باره، نوشت: این کلمات اتمام حجت به نظر نمی آیند. 
تصمیم گیری ها در پایتخت های طرفین برجام گرفته می شود. آن ها تصمیم 
می گیرند. این در حالی است که روز گذشته نماینده چین در سازمان های 
بین المللی در وین و مذاکره کننده ارشد این کشور در مذاکرات وین در پی 
مذاکرات انجام شده در چند روز اخیر در وین درباره طرح پیشنهادی اتحادیه 
اروپا برای احیای توافق هسته ای از آمریکا خواست تصمیمات سیاسی فوری را 

برای کمک به دست یافتن به یک توافق در مذاکرات در اسرع وقت اتخاذ کند.

 همه شواهد و قراین حکایت از آن دارد که اروپایی ها و 
آمریکایی ها بعد از بیش از یک سال و نیم مذاکره حاضرند 
امتیازهایی را بدهند و در مقابل انتظارات و توقعاتی که از 
ایران دارند را بر روی کاغذ آورده اند. اما مشکل چیست که 
نمی توانیم تصمیم بگیریم؟ البته تهران نمی گوید که ما 
نمی توانیم تصمیم بگیریم بلکه می گوید که ما باید منافع 
اقتصادی و سیاسی مان تامین شود. واقعیت امر بر آن است 
که به نظر می رسد مشکل امروز ایران همان مشکلی است 
که باعث شد برجام ۱۳9۴ به نتیجه نرسد. چنانکه آن زمان 
هنوز جوهر انعقاد برجام خشک نشده بود که برخی اقدامات 
داخلی باعث به وجود آمدن شرایط ناپایدار در توافق شد. 
هر چند که ایران پس از آن نیز همواره به وظایف و تعهدات 
خود در قالب برجام ادامه داد و در نتیجه هم این آمریکا بود 
که به طور یکجانبه با نقض برجام و قطعنامه 22۳۱ از توافق 
هسته ای خارج شد. پس از آن نیز ایران گام های عقب نشینی 
خود را برداشت و این پیام را به دنیا فرستاد که اگر روند امور 
به همین گونه بخواهد پیش برود برجام دیگری در کار نیست 
و اگر طرفین برجام به احیای آن و توافق می اندیشند باید در 
چارچوبی مشخص و بر پایه خواسته های قانونی ایران پای 
میز مذاکره بیایند. اکنون نیز دقیقا همان مشکل ۱۳9۴ 
وجود دارد و معلوم نیست که آمریکایی ها و اروپایی ها چه 
میزان به تعهدات و وظایف خود در قبال توافقی که در وین 
منعقد می کنند عمل خواهند کرد. قدر مسلم ایران باید 
امتیازات اولیه را به دست آورد، فروش نفتش آزاد شود و 
مجددا از سیستم سوئیفت استفاده ببرد. لذا مشکل اساسی 
این است که طرف غربی چه امتیازاتی می دهد و در ازای آن 
چه امتیازاتی را مطالبه خواهد کرد. مشکل ایران در رسیدن 
به توافق رعایت خطوط قرمز و حرکت بر اساس منافع ملی 
و پس از آن دوران پسا توافق است که غربی ها در آن دوران 
چگونه رفتار خواهند کرد. آیا باز هم مانند سابق رفتاری خارج 
از تعهدات و وظایف خود خواهند داشت و در نهایت این توافق 
را نیز به سر نوشت برجام ۱۳9۴ دچار خواهند کرد یا اینکه 
رویکرد دیگری پیش خواهند گرفت و برجام روند عادی خود 
را طی خواهد کرد. قطعا اگر غربی ها رویکرد خود را تغییر 
ندهند طولی نخواهد کشید که این توافق احتمالی در وین 
نیز به سرنوشت توافق برجام در سال ۱۳9۴ دچار خواهد 
شد. لذا برای رسیدن به توافق باید منافع ملی و خواسته های 

ایران تامین شود. 

  آرمانملی:معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به رشادت ها جانفشانی های فعالان عرصه خبر، 
تصویر و رسانه به ویژه در هشت سال دفاع مقدس و 
جبهه های جنگ تحمیلی افزود: خبرنگاران و اهالی 
رسانه، شجاع ترین، مقید ترین و دلسوز ترین اقشار 
در تمام حوادث و جریان ها و رویداد ها به ویژه پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی هستند. محمد مخبر با 
اشاره به حساسیت ها و تاکیدات رهبر معظم انقلاب 
در خصوص جهاد تبیین تصریح کرد: خبرنگاران و 
اهالی رسانه فرماندهان و سرداران لشکر جهاد تبیین 
هستند. معاون اول رئیس جمهور با اشاره به این طرز 
تفکر که امکانات و ظرفیت های جهان پاسخگوی 
نیازهای بشری نیست، اظهارداشت: شیوه و رویکرد 
امام خمینی و مقام معظم رهبری با این دسته از 

افراد کاملا متفاوت است تا جایی که اوایل انقلاب 
زمانی که امام خمینی)ره( دستور افزایش جمعیت 
کشور را دادند، عده ای در برابر این تصمیم مقاومت 
می کردند و در حال حاضر این تفکر ادامه دارد اما 
باید در نظر داشت که با یک تفکر مضیق و بسته 
نمی توان کشور را اداره کرد چراکه باید منتظر 
ماند تا دیگر کشورها برای ما تصمیم بگیرند. مخبر 
با تاکید بر اینکه شجاعت و بصیرت لازمه اصلی 
روحیه تحول خواهی است، گفت: گام گذاشتن در 
مسیر تحول نیازمند شجاعت است و قطعاً تبعات و 
هزینه هایی را نیز به همراه دارد و نمی توان با روحیه 
تحول خواهی به دنبال محافظه کاری و کسب آبرو در 
کوتاه مدت نیز بود. وی با اشاره به مشکلات کشور در 
زمان روی کار آمدن دولت سیزدهم از جمله مسدود 

شدن اموال و دارایی های کشور، کاهش شدید 
ذخایر کالای اساسی، میزان پایین تولید و فروش 
نفت، افزایش حدودا دوبرابری در هزینه های جاری 
کشور، بدهی به بانک مرکزی، تورم ۵۰درصدی و 
همچنین آمار مرگ و میر روزانه ۷۵۰ نفر ناشی از 
ویروس کرونا، تصریح کرد: دولت توانست با کمک 
مردم بهترین تصمیم ها را برای حل این مشکلات 
اتخاذ نماید تا جایی که در مقابله با ویروس کرونا 
در میان اکثر کشورها بهترین وضعیت را داریم و 
علاوه بر آزادسازی دارایی های بلوکه شده در سایر 
کشورها توانستیم میزان ذخایر کالاهای اساسی را 
به بالای ۷۰ درصد برسانیم، فروش نفت را دوبرابر 
کنیم و درآمد ارزی آن را وصول کنیم و همچنین 

بدهی های دولت قبل را هم بپردازیم. 

معاوناولرئیسجمهور:

گام گذاشتن در مسیر تحول شجاعت می خواهد

آرمانملی:حدود ساعت ۱۰و۳۰ دقیقه بود که 
رسانه ها خبر دادند ماهواره خیام با ماهواره بر سایوز 
از پایگاه فضایی بایکونور قزاقستان به فضا پرتاب شد. 
ساعت ۱2 هم محققان و کارشناسان صنعت فضایی 
توانستند اولین داده های تله متری خیام ایرانی را در 
خاک ایران و در ایستگاه فضایی ماهدشت دریافت 
کنند. ماهواره خیام یک ماهواره سنجش از دور است 
که تمامی فرامین مربوط به کنترل و بهره برداری از 
این ماهواره از روز اول و بلافاصله پس از پرتاب توسط 
کارشناسان ایرانی مستقر در پایگاه های فضایی 
متعلق به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
خاک جمهوری اسلامی ایران انجام و صادر خواهد 
شد. مرکز کنترل عملیات ماهواره، ارسال فرامین و 
ایستگاه های اخذ داده های ماهواره ای ماهواره خیام 
تنها در خاک جمهوری اسلامی ایران و تحت مدیریت 
سازمان فضایی ایران است و مهندسان و محققان 
ایرانی در آن مستقر هستند. علیرضا نعیمی، مدیرکل 
بهره برداری و عملیات فضایی سازمان فضایی ایران 
اعلام کرد: طی فرآیندی که توسط ماهواره بر انجام 
شده بعد از یک ساعت از ماهواره بر جدا شد و در مدار 
دایروی ۵۰۰ کیلومتری از سطح زمین قرار گرفت. 
نیم ساعت پس از آن نیز اولین داده تله متری را 
دریافت کردیم. ماهواره سنجشی خیام، دقت بالای 
تصویربرداری دارد و تصاویر با وضوح یک متر را به 
زمین مخابره می کند. این ماهواره که تحت مالکیت 
و بهره برداری جمهوری اسلامی ایران قرار دارد. از 
ایستگاه های زمینی در خاک جمهوری اسلامی ایران 
هدایت و کنترل و اطلاعات و تصاویر ارسالی آن نیز در 
همین ایستگاه ها دریافت خواهد شد. ماهواره خیام 
۶۰۰ کیلوگرم وزن دارد و به همین علت، پرتاب آن به 
آژانس فضایی روسیه واگذار شده تا بوسیله ماهواره بر 
سایوز به فضا پرتاب و در مدار قرار گیرد. گفتنی 

است، پرتابگر سایوز در میان پرتابگرهای کشورهای 
مختلف دنیا از بیش ترین درصد قابلیت اطمینان 
برخوردار بوده و تاکنون بیش ترین تعداد ماموریت 
موفق فضایی در دنیا توسط این پرتابگر صورت گرفته 
است. پس از پرتاب ماهواره علی بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت در حساب کاربری خود در توییتر 
نوشت: »فضا در تسخیر دانش ایرانی ماهواره خیام 
با دقت تصویربرداری یک متر با همکاری روسیه به 
فضا پرتاب شد. از داده های خیام در ارتقای بهره وری 
کشاورزی، رصد منابع آبی، مدیریت مخاطرات 
طبیعی، مقابله با جنگل خواری، پایش معادن و 
اکتشافات معدنی و حراست از مرزهای کشور استفاده 

خواهد شد.«
 نقشروسیهدرپرتابخیام

پرتاب این ماهواره با واکنش هایی همراه بود. 
توییتر سفارت روسیه در ایران در توییتی در خصوص 
پرتاب ماهواره ایرانی خیام به فضا، از تاکید هیات های 
ایرانی و روس بر اهمیت همکاری در صنعت فضایی 
خبر داد. توییتر سفارت روسیه در تهران تاکید کرد 
»ماهواره خیام با هدف رصد و تصویربرداری از سطح 
زمین با اهداف غیرنظامی است« و در توییتی دیگر 
افزود: در دیدار هیات های روسی و ایرانی، هر دو 
طرف اشاره کردند که پرتاب موفقیت آمیز ماهواره و 
قرار گرفتن آن در مدار، نقطه عطف مهمی در تاریخ 
روابط دوجانبه است که به پیشرفت در همکاری ها 
در صنعت فضایی منتهی می شود. برخی این سوال 
را مطرح می کنند که چرا ماهواره ایرانی خیام توسط 
روسیه پرتاب شد؟ فارس در پاسخ به این سوال 
نوشت: »بنابر اعلام سازمان فضایی ایرانی به دلیل 
درصد بسیار بالای موفقیت پرتابگر سایوز، پرتاب 
ماهواره خیام به کشور روسیه واگذار شده است. لازم 
به ذکر است با توجه به ضریب اطمینان بالای پرتابگر 

سایوز در پرتاب و در مدارگذاری ماهواره ها، بسیاری 
از کشورهای صاحب چرخه کامل فناوری فضایی که 
خود توانایی پرتاب ماهواره را دارند نیز از پرتابگرهای 

روسی استفاده می کنند.«
  ماهوارهایبااهدافجنگی!

رسانه های اروپایی و آمریکایی با نزدیک شدن 
به روز پرتاب ماهواره خیام، ادعا کرده اند که ایران 
حداقل در چند ماه نخست پس از عملیاتی شدن این 
ماهواره، کنترل آن را به روسیه واگذار خواهد کرد تا 
این کشور از آن برای پیشبرد مقاصد خود در جنگ 
با اوکراین بهره ببرد! ادعایی که به سرعت از طرف 
سازمان فضایی ایران تکذیب شد. اکنون با هم به مرور 
مهم ترین اخبار و گزارش های رسانه های خارجی 
پیرامون پرتاب این ماهواره ایرانی توسط روسیه 
می پردازیم. شاید از منظر سیاسی، واکنش رژیم 
صهیونیستی حائز اهمیت ترین جریان حاشیه ساز 
این سوژه خبری باشد به طوری که پایگاه خبری 
تایمز آو اسرائیل فردای انتشار خبر این همکاری 
نوشت: »یک ماهواره ایرانی قرار است هفته آینده 
توسط روسیه به فضا پرتاب شود. ماهواره خیام با 
کمک سازمان فضایی روسیه طراحی و ساخته 
شده است و سه هفته پس از سفر ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه به ایران، قرار است سه شنبه 
9 اوت پرتاب شود.« تایمز آو اسرائیل در این گزارش 
مدعی شد که سازمان فضایی روسیه اعلام کرده 
که ماهواره خیام در شرکت هایی که بخشی از این 
سازمان هستند، طراحی و تولید شده است. این 
خبرگزاری با اشاره به سفر پوتین به ایران در تاریخ 
۱9 ژوئیه و دیدار وی با رهبری جمهوری اسلامی 
ایران و ابراهیم رئیسی، به گفت وگوی رهبر ایران 
با پوتین اشاره کرد که خواستار تقویت »همکاری 
بلندمدت« با روسیه شده بود. تایمز آو اسرائیل 
در ادامه گزارش خود مدعی شد: »ماهواره خیام 
اولین ماهواره ایرانی نیست که توسط روسیه به 
فضا فرستاده می شود. در اکتبر 2۰۰۵، ماهواره 
سینا- ۱ که هدف آن مطالعه و رصد زمین بود، توسط 
فضاپیمای پلستسک)Plesetsk( روسیه در مدار 

مستقر شد.

ماهوارهایرانیازپایگاهفضاییبایکونورقزاقستانبهفضاپرتابشد

خیمه   »خیام« بر آسمان منطقه
مقاماتایرانیاستفادهنظامیازماهوارهخیامراردکردند

دیــدگــــاه
جایگاه روحانیت و مجوز روانشناسی 

*** 
ورود روحانیون به مباحث علوم انسانی همواره مورد ارزیابی 
کارشناسان قرار گرفته است. برخی معتقدند به دلیل اینکه با 
ضمیر انسان از نظر روحی آشنا هستند، می توانند با دعوت 
مردم به معنویت خلآهای روحی اشخاص را شناسایی و درمان 
کنند. حال اینکه علمای علوم انسانی معتقدند این افراد تنها 
یک بعد انسان را می شناسند و به علت فقدان مطالعه درباره 
روان انسان ها از آسیب هایی که ممکن است هرشخصی 
در جامعه دچار آن شود که نیاز به درمان یا مشاوره داشته 
باشند، مطلع نیستند. مضاف بر این باید دانست روانشناسی 
با مشاوره متفاوت است. دانشجویان رشته مشاوره باید تعداد 
قابل توجهی واحد در زمینه روانشناسی را بگذرانند تا بتوانند 
در امر مشاوره به اشخاص از تسلط کافی برخوردار باشند. 
روانشناسی علمی است که فرد را مطالعه می کند تا بتواند 
به افراد کمک کند. مشاوران در زمینه روانشناسی اجتماعی 
مطالعه دارند تا تاثیر گروه، مدرسه، خانواده و جامعه را در روح 
و روان افرد بررسی کنند. از این منظر سه علم متفاوت مشاوره، 
روانشناسی و جامعه شناسی در یکدیگر ادغام شده و به نوعی 
از یکدیگر بهره می گیرند و اشخاصی که در این زمینه ها اقدام 
به مطالعه نکرده اند، نمی توانند از تسلط کافی در مورد آن 
برخوردار باشند. پیچیدگی ورود به این علم آنقدر زیاد است 
که مشاوران آموزش دیده نیز نمی توانند روانشناس ماهری 
باشند. زیرا به رغم زمینه های مشترک مطالعاتی مسیری 
متفاوتی را نسبت به هم می پیمایند.  اکنون که روحانیت 
معظم در نظر دارد به مباحث روانشناسی و مشاوره و احیانا در 
آینده به مباحث جامعه شناسی ورود کنند؛ باید به این سوال 
پاسخ داده شود که آیا این قشر محترم از علم روانشناسی و 
جامعه شناسی بهره برده اند؟ روحانیون در حوزه های علمیه 
چه اندازه با علم مشاوره و روانشناسی آشنا شده اند و یا با 
روانشناسی عمومی، روانشناسی رشد، روانشناسی پرورشی 
آشنایی دارند؟ مولانا شعری دارد که مباحث روانشناسی 
اجتماعی را مطرح می کند. در این شعر آمده است: »نرم نرمک 
گفت شهر تو کجاست / که علاج اهل هر شهری جداست  « در 
این معنا که روانشناسی و مشاوره ای که فرد متخصص در مورد 
مردم شهر تهران انجام می دهد با روانشناسی و مشاوره ای که 
در مورد مردم کرج و الیگودرز استفاده کرد، تفاوت دارد.  زیرا 
همان طور که مولانا فرموده: »علاج اهل هر شهری جداست  « 
خانواده، محل زندگی، دوستان، نوع نشست و برخاست و همه 
و همه این موارد در نوع روانشناسی اجتماعی فرد اثر گذار 
است. نمایندگان محترم مجلس که چنین طرحی را در نظر 
دارند آیا خود با روانشناسی عمومی آشنایی دارند؟ حال اگر 
روانشناسی عمومی خوانده باشند آیا مباحث روانشناسی در 
همان روانشناسی عمومی خلاصه می شود؟ نگارنده به عنوان 
یک معلم بیش از ۷۰ واحد روانشناسی پاس کرده و هر روز 
هم در زمینه های مختلف روانشناسی به مطالعه می پردازد اما 
گاه به سرعت علم  نمی رسد. آیا نمایندگان فعلی مجلس که 
قصد دارند طرحی برای ورود روحانیون به مباحث روانشناسی 
و مشاوره آماده کنند؛ مطالعات روزانه در ارتباط با این علوم 

دارند؟ 

 امان ا... قرایی مقدم 
  استاد دانشگاه

مجامع جهانی در برابر 
جنایات صهیونیست ها 

منفل نباشند

 وزیر امور خارجه نوشت: به آقای 
هنیه گفتم جنایت صهیونیست ها 
و  زنان  رساندن  شهادت  به  در 
نشانه  را  فلسطینی  کودکان 
استیصال و ضعف این رژیم می دانم. 
للهیان در پست  امیرعبدا حسین 
اینستاگرامی درخصوص گفت وگوی 
تلفنی با اسماعیل هنیه نوشت: با 
آقای اسماعیل هنیه، رئیس دفتر 
سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 
خصوص  در  )حماس(  فلسطین 
پیروزی های اخیر محور مقاومت 
رژیم  اخیر  تجاوز  به  پاسخ  در 
تلفنی  صورت  به  صهیونیستی 
گفت وگو کردم.  اینکه بار دیگر 
مقاومت توانس ت در مقابل قدرت 
نظامی گسترده دشمن صهیونیستی 
ایستادگی کند و ظرف دو روز آنها را 
مجبور به آتش بس و پذیرش شروط 
مقاومت کند، دستاورد بزرگی است. 
نکته قابل توجه این است که در این 
نبرد، صرفا بخشی از مقاومت در 
مقابل دشمن قرار گرفت و این به 
تنهایی دستاورد بزرگی است که 
ناتوانی و ضعف صهیونیست ها را بیش 

از گذشته نمایان کرد.

تذکر رهبری به 
نمایندگان درباره نحوه 

انتقاد از دولت

 نماینده سابق مجلس درباره تفاوت 
دولت فعلی و سابق افزود: محتاط 
بودن از نکات مثبت دولت قبل بود 
و عدم سرعت در اجرای کارها و 
پیش بینی ها نکات ضعفش که گاهی 
مردم را عاصی می کرد. در این دولت 
برعکس است؛ شجاعت و سرعت عمل 
در تصمیم گیری را می توان دید اما آن 
احتیاط هایی که لازم است را رعایت 
تاکید  فرهنگی  حسین  نمی کند. 
کرد: مجلس یازدهم همان طور که 
ضعف های دولت دوازدهم را پیگیری 
دولت  عملکرد  نیز  امروز  می کرد 
سیزدهم را با همان قوت پیگیری 
می کند. در مجلس فعلی انتقادات به 
قدری تند است که مقام معظم رهبری 
در جلسه ای که با نمایندگان داشتند 
به برخی از همکاران تذکردادند که 
انتقاد نباید به گونه ای مطرح شود 

که مخالفان نظام سوءاستفاده کنند.

گره باقی مانده 
مذاکرات برجام 

چیست؟

 

وزارت  سابق  سخنگوی 
کشوری  با  گفت:  امورخارجه 
مانند آمریکا نمی توان حرف از 
تضمین زد، حتی اگر تضمین هم 
دهد ضمانت اجرا نخواهد داشت. 
حمیدرضا آصفی افزود: آنچه در 
این مذاکرات مطرح شده این است 
که آقای بایدن وتیم مذاکره کننده 
آمریکا تعهدی برای عدم خروج 
از برجام نمی دادند، اما به نظر 
می رسد که این مساله در دور اخیر 
مذاکرات حل شده است. آصفی 
یادآور شد: از سوی دیگر اروپایی ها 
اطمینان دادند که اگر آمریکا از 
برجام خارج شد، شرکت هایی 
که برای سرمایه گذاری وارد ایران 
شدند دیگر مشمول تحریم نشوند 
و اروپا به تعهدات خود عمل کند.    
.  سخنگوی اسبق وزارت خارجه 
کشورمان در پایان گفت: تنها 
گره ای که امروز پیش پای توافق 
وجود دارد، موضوع پادمان است. 


